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خشکســالی های پیاپی و کمبود علوفــه، نای پناهگاه 
حیات وحش نایبندان خراسان جنوبی را گرفته و تراژدی 
غم بار مرگ وحوش در حال رقم خوردن است.به گزارش 
باشــگاه خبرنگاران جــوان از بیرجند، مدتی اســت که 
پدیده نامهربان خشکســالی، طبیعت خراسان جنوبی را 
تحــت تأثیر خود قرار داده و زندگــی وحوش را به خطر 
انداخته اســت.در این بین پناهگاه حیات وحش نایبندان 
طبس هم از پدیده خشکســالی بــی نصیب نمانده و قهر 
آسمان، روز به روز عرصه را بر وحوش این منطقه سخت و 
سخت تر می کند.منطقه حفاظت شده نایبندان شهرستان 
طبس، منطقه ای با یک و نیم میلیون هکتار وســعت که 
بزرگتریــن پناهگاه حیات وحش خاورمیانه اســت و از ۹ 
گربه ســان جهان، ۸ گربه ســان در این پناهگاه زندگی 
می کنند.این منطقه دشــتی، دارای تپه هــای ماهوری و 
کوهســتانی و شــوره زار های وسیع اســت و منبع اصلی 
آب این ناحیه، چشــمه ها و چاه های موجود در آن است.
وجود تپه های شــنی متحرک و توده های جنگلی متراکم 
 تاغ، از ویژگی های منحصر به فرد این منطقه به حســاب

 می آید.
اما مدتی اســت که تنگدستی آســمان سبب کمبود 
علوفه و آذوقه برای وحوش این منطقه بکر شــده اســت 
که اگر این موضوع ادامه پیدا کند ســبب انقراض یوز های 
آســیایی و گونه های جانوری بــا ارزش دیگر این منطقه 
خواهد شد.مستقیم فرمانده یگان حفاظت محیط زیست 
خراسان جنوبی می گوید: پناهگاه منحصر به فرد نایبندان 
طبس دارای ۶٠ گونه پرنده، ۲٠ گونه پستاندار و ۱۶ گونه 
خزنده و دوزیســت اســت که پلنگ، یوز پلنگ، کاراکال، 
سیاه گوش، گربه شنی، گربه وحشی، قوچ، میش، کبک، 
جیهور قرقره، مار افعی شاخ دار و اگامای از شاخص ترین 
وحوش منطقه هستند.در کنار این وحوش منحصر به فرد 
بیش از ۲٠٠ گونه گیاهی در این منطقه کشــف شده اند 
که بادام کوهی، بادام تلخ، انجیر وحشی، گز، تاغ، کاروان 
کش، درمنه، قیچ، کمــا، هندوانه ابوجهل و دم عقربی از 
مهمترین آن ها هســتند.به گفتــه فرمانده یگان حفاظت 
محیط زیست خراسان جنوبی، میانگین دمای سالیانه در 
منطقه نایبندان بین ۱۴ و ۱۹ درجه سانتیگراد و میانگین 
بــارش ســالیانه آن بین ۵٠ تا ۱۵٠ میلی متر اســت که 
همین موضوع موجب به وجود آمدن آب و هوایی با دمای 
بالا، خشــک و گرم و خشک شــده است.۵سالی می شود 
که ســایه شوم خشکسالی بر دامان طبیعیت سایه افکنده 
و زندگــی حیوانات تحت تأثیر ایــن موضوع قرار گرفته و 
به دلیل کمبود باران، پیدا کردن آذوقه برایشــان بســیار 
ســخت شــده اســت.یکی از محیط بانان پناهگاه حیات 
نایبنــدان طبس به خبرنگار ما می گوید: پوشــش گیاهی 
منطقه ضعیف شده اســت و گونه های جانوری ارزشمند 

این منطقه مثل کَل، بز، قوچ و میش وحشی در اثر کمبود 
تغذیه مناسب تلف می شوند.

محیــط بان دیگری هــم به خطر انقــراض گونه های 
جانــوری منطقه اشــاره و بیان می کند: در این شــرایط 
ســخت نیاز است تا مســئولان مربوطه توجه بیشتری به 
موضــوع تأمین آذوقه حیوانات کنند تا روزی نرســد که 
نام یوزآســیایی و دیگر وحوش منحصر بــه فرد تنها در 
تاریخ ثبت شوند و در هیچ مکانی رؤیت نشوند.خشکسالی 
هر چند شرایط را برای زندگی حیوانات پناهگاه نایبندان 
طبس ســخت کرده اســت، اما در این بین محیط بانان 
دســت روی دست نگذاشته اند تا قهر طبیعت، وحوش را 
قربانی کند.با وجودی که منطقه نایبندان طبس به دلیل 
پوشش گیاهی مناســب هنوز سرپا مانده است و وحوش 
زندگی خودشان را با همان گیاهان موجود در این منطقه 
از جمله بادام کوهی می گذرانند، اما نیاز اســت تا قبل از 
نابودی این پناهگاه و انقراض وحوش به دلیل نبود آذوقه 
کافی، فکری برای تأمیــن علوفه حیوانات کنند.تقی زاده 
رئیس نمایندگی حفاظت محیط زیست شهرستان طبس 
می گوید: در سال هایی که بارش باران به اندازه کافی بود، 
آذوقه وحوش تأمین می شــد، اما حالا که خبری از باران 
نیســت، ما محیط بانان باید مراقب زندگی وحوش باشیم 
تا جلوی خسارت های ناشی از خشکسالی را در این منطقه 
بگیریم و به همین منظور مدتی اســت که با آوردن آذوقه 
به این منطقه و توزیع آن در دامنه کوه ها بخشــی از نیاز 

وحوش را برطرف می کنیم.
محیط بانــان پناهگاه حیات وحش نایبندان طبس در 

قســمت هایی که پراکنش زندگی وحوش بیشــتر است و 
تردد بیشــتری در آنجا دارند علوفــه را توزیع می کنند تا 
حیوانــات از آن تغذیه کنند؛ هر چند ایــن مقدار علوفه 
کم اســت، اما می تواند نجات دهنده زندگی این حیوانات 
باشــد.جدا از موضوع تأمین علوفه و تغذیه وحوش، تأمین 
آب وحــوش هم از موضوعات اصلی اســت که باید به آن 
توجــه شــود.رئیس نمایندگی حفاظت محیط زیســت 
شهرستان طبس در این خصوص هم می گوید: منابع آبی 
این پناهگاه سنگ آب ها، چشمه ها و رودخانه های فصلی 
است.تقی زاده با اشاره به اینکه بیش از ۱۵٠ باب چشمه 
طبیعی در این منطقه وجود دارد بیان می کند: نیاز بود تا 
محیط بانان هم فکری برای تأمین آب مورد نیاز حیوانات 
کنند و به همین خاطر تصمیم بر آن شد تا در این پناهگاه 
۱۵ آب انبار ســاخته شود و هم اکنون هر چند مدت این 

آب انبار ها به وسیله تانکر پرُ آب می شوند.
مدتی است با نصب دوربین ها و سیستم های حفاظتی 
در دامــان پناهگاه های حیات وحش کشــور نظارت ها و 
مراقبت ها از حیوانات بیشــتر شده و در ۲۴ ساعت شبانه 
روز زندگی این حیوانات تحت نظر محیط بانان اســت.در 
خراســان جنوبی هم ۱۷ و سه دهم درصد از پناهگاه های 
این استان تحت نظر سیستم های حفاظتی و دوربین های 
نظارتــی است.مســتقیم فرمانده یــگان حفاظت محیط 
زیست خراســان جنوبی می گوید: با نصب این سیستم ها 
در دل طبیعــت از داخل اداره تمامی مناطق این پناهگاه 
را زیر نظر داریم و بــا کوچک ترین اتفاقی که در دل این 
زیستگاه بیفتد، محیط بان به آن منطقه می روند و موضوع 

را پیگیری می کنیم.این سیســتم ها در جهت حفاظت از 
محیط زیســت و جانوران این مناطق تعبیه شده و کمک 
زیادی به شناســایی متخلفان و جلوگیری از شــکار این 
وحوش کرده است؛ از همه مهمتر با توجه به آنکه تمامی 
اتفاقات و طریقه زندگی این حیوانات ضبط و ثبت می شود 
افراد و محیط بانان می توانند رســاله های زیادی را در این 
خصوص بنویســند و تحقیقات جانوری خــود را در این 

منطقه انجام دهند.
بحران خشکســالی در پناهگاه حیات وحش نایبندان 
طبس آنقدر جدی شــده که گرسنگی، علت اصلی از بین 
رفتــن وحوش در این پناهگاه اعلام شــده اســت.اکبری 
مدیرکل حفاظت محیط زیست خراسان جنوبی در گفتگو 
با خبرنگار باشــگاه خبرنگاران جوان از واقعیت تلخ مرگ 
وحوش در پناهگان نایبندان می گوید که چنانچه چاره ای 
اندیشــیده نشــود، آینده روشــنی در انتظار این پناهگاه 
نخواهد بود.او بیان می کند: با مشــاهدات صورت گرفته از 
خشک شدن و از بین رفتن پوشش گیاهی منطقه، شاهد 
تلفات پراکنده در جمعیت علف خواران منطقه هستیم که 
بیشتر تلفات در کَل و بز های پیر بوده و در پایش به عمل 
آمــده گروهی، مدتی قبل تنها در یک دره ۶ لاشــه تلف 

شده مشاهده شد که اغلب بالای ۹ سال بودند.
مدیرکل حفاظت محیط زیست خراسان جنوبی تصریح 
می کند: با توجه به آنکه این منطقه از گســتردگی بالایی 
برخورداراســت کمبود نیرو و نبود اعتبارات کافی ســبب 
شــده تا محیط زیســت نتواند به خوبــی از این پناهگاه 
مراقبت کند.اکبری خواســتار تقویت اعتبارات و نیز ابلاغ 
ســریع اعتبارات خشکسالی استان برای کمک به عبور از 
بحران پیش آمده شــده در این منطقه شد.خشکســالی 
درازمــدت و دامنه دار اکنون سال هاســت دامن بیشــتر 
مناطق حفاظت شده ایران را گرفته است و با پیش بینی 
کاهش بارندگی های امســال، این نگرانی همچنان وجود 
دارد که زندگی جانوران با خطر جدی تری روبرو شــود.

پدیده ای که حالا به یک بحران زیســتی بــرای پناهگاه 
حیات وحش نایبندان شهرســتان طبس تبدیل شــده و 
گونه هــای جانوری نادر و ارزشــمند آن مانند یوز پلنگ، 
کاراکال، سیاه گوش، گربه شنی، گربه وحشی، قوچ، میش 
و مار افعی شــاخ دار در خطر انقراض قرار گرفته اند.ادامه 
حیات وحوش کمک های اورژانســی می خواهد؛ از تزریق 
اعتبــارات ملی برای ســاخت آبشــخور ها و تأمین علوفه 
گرفته تا ساخت ایستگاه های محیط بانی و افزایش محیط 
بانان تا محیط زیســت بتواند بیشــتر مراقبت گونه های 
جانورزی ارزشمند و منحصر به فرد منطقه باشد.نایبندان 
طبس، مأمن ۹۶ گونه جانوری ارزشــمندی است که اگر 
فکری به حال آن ها نشــود دیر یا زود تبدیل به قربانیانی 

خواهند شد که در مرداب خشکسالی جان داده اند.

بخشدار زمکان در استان کرمانشاه از تنش آبی در بین 
۳ هــزار نفر از اهالی این بخش خبــرداد و گفت: برخی از 
روســتاهای بخش به دلیل جمعیت کم و سخت گذر بودن 
منطقه به صورت سقایی آبرسانی نمی شوند که از آب آلوده 
و غیر بهداشــتی رودخانه زمکان استفاده می کنند.مجتبی 
رشــیدی در گفت و گو با خبرنــگار ایلنا در این باره اظهار 
داشت: بخش زمکان ســال ۹۸ از تعدادی روستای بخش 
مرکــزی ثلاث باباجانی و بخش مرکزی جوانرود تشــکیل 
شد که زلزله سال ۹۷ و خشکسالی های اخیر  شهر میرآباد 
مرکز این بخش و ۸ روستای اقماری اش را دچار تنش آبی 
کرد.وی افزود: آب شرب این بخش قبلا توسط سراب شیان 
که نزدیک ۳٠ لیتر در ثانیه بود تهیه می شد. همانطور که 
در بالا اشــاره کردم بخشی از این ســراب به دلیل زلزله و 
بخشــی به دلیل خشکســالی به یک لیتر در ثانیه کاهش 
یافت.بخشــدار زمکان ادامه داد: جمعیت ۳ هزار نفری این 
بخش با بحران جدی آب آشامیدنی مواجهند. در این بخش 
سراب و  چشمه ای برای تامین آب وجود ندارد. با پیگیری 
هایی که کردیم سازمان آبفای شهرستان ثلاث باباجانی به 
وسیله ۲ الی ۳ دستگاه تانکر سیار به منطقه آب رسانی می 

کند که البته جوابگوی نیاز جمعیت منطقه نیست.رشیدی 
اضافه کرد: گاهی در طول شــبانه روز تنها چهل دقیقه در 
بخش زمکان آب وصل اســت و به دلیل تنش آبی در دیگر 
مناطق شهرســتان ثلاث باباجانی از جمله تعداد زیادی از 
روســتاهای بخش مرکزی و ازگله ســازمان آب و فاضلاب 
نمی تواند بــه طور مداوم بخش زمکان را آبرســانی کند.
بخشــدار زمکان ادامه داد: برای رفــع تنش بی آبی بخش 
زمکان پیگیری هایی برای حفر چاه عمیق صورت گرفت و 
مطالعاتی توســط کارشناسان موسسه ژئوفیزیک و سازمان 
آب و فاضلاب اســتان کرمانشاه انجام شد که اعلام کردند  
۵٠٠ تا ۶٠٠ متر باید چاه حفر کنیم تا به آب برســیم.وی 
گفت:چند پیش  چاهی  در منطقه  شیخ صله حفر شد که 
آب آن گوگردی بود کارشناســان معتقدند اگر  هزینه ای 
برای حفر چاه در بخش زمکان می شود باید قطعا با دیوان 
محاســبات سازمان بازرسی استانداری هماهنگ شود  زیرا  
گمانه زنی برای حفر چاه حــدودا ۲ میلیارد تومان هزینه 
در بر دارد و ممکن اســت مانند حفر چاه شیخ صله با آب 
گوگردی مواجه شویم که قابل استفاده نباشد و حتما باید 

مراحل قانونی را طی کرده و موافقت مسئولان را بگیریم.

رشــیدی عنوان کرد:  ۳ حلقه چاه عمیق قرار است در 
شهرســتان ثلاث باباجانی و در میرآبــاد، بخش مرکزی و 
خود شــهر تازه آباد مرکز شهرســتان حفر شود که سطح 
آبی شان یکی است. اگر یکی از چاه ها آبش گوگرد نداشته 
باشــد آن دوتای دیگرم هم نخواهند داشت. بر این اساس 
کارشناســان حوزه آب می گویند ابتــدا اولین چاه را برای 
تــازه آباد حفر مــی کنیم که جمعیت بیشــتری دارد که 
اگر آب این منطقه مشــکلی به لحاظ گوگرد نداشــت آن 
وقــت برای تازه آباد و بخش مرکــزی چاه حفر می کنیم. 
البته فعلا منتظر طی شــدن روال قانونی برای حفر چاه ها 
هســتیم.وی تصریح کرد: چندی پیش در ایام هفته دولت 
اســتاندار کرمانشاه در ســفری که به منطقه داشت تنش 
آبی منطقه را به وی اعلام کردیم که دستور داد به صورت 
ویژه موضوع آب شــرب میرآباد پیگیری شــود.  بعد از آن 
با معاون هماهنگی امور عمرانی اســتانداری کرمانشــاه و 
مدیرعامل سازمان آب و فاضلاب استان جلسه ای داشتیم 
که قرار شد با ۲ الی ۳ حلقه چاه سطحی و آب رسانی سیار 
فعلا مشکل کمبود آب بخش زمکان برطرف شود.بخشدار 
زمکان گفت: جانمایی برای حفر چاه در منطقه  نقطه زنی 

و مشخص شده اســت. تاکنون یک بار به مناقصه گذاشته 
اند که ظاهرا کسی شرکت نکرده و  منتظریم برای بار دوم  
به مناقصه بگذارند و اگر کســی باز هم شرکت نکرد نهایتا 
مراحل ترک تشریفاتش طی شود.رشیدی ادامه داد: اخیرا 
هم ســپاه اســتان هم برای حفر چاه به ما قول دادند و بر 
همین اســاس سازمان آب و فاضلاب شهرستان را پای کار 
آورده با یک مقنی قرارداد منعقد کرده که کارش را شروع 
کرده و  هم اکنون یکی از چاه های ســطحی به آب رسیده 
اســت.وی افزود:  ۷ روســتای دیگر در منطقه دوری دره  
بخش زمکان هم مشــکل کمبود آب دارند که جزو کالوین 
هســتند.  جمعیت شان کم است ولی به شدت دچار تنش 
آبی اند. بعضی از روستاها حتی از آب آلوده رودخانه زمکان 
اســتفاده می کنند که کاملا غیر بهداشــتی است.بخشدار 
زمکان ادامه داد: در بین این روســتاها  بوســتان آباد که 
جمعیت بیشــتری و جاده ای سخت گذر دارد سازمان آب 
و فاضلاب شهرستان ثلاث باباجانی برای آبرسانی به اهالی 
این روســتا با یک خودروی سبک قرار داد منعقد کرده که 
روزانه یک تانکر آب شــرب برای شــان ببرد. اما شــش تا 

روستای دیگر همچنان دچار مشکل بی آبی اند.

گروه شهرستانها: وزیر نیرو با اشاره به توانمندی ها 
و ظرفیت حقیقی ایران در تولید انرژی تجدیدپذیر، برای 
پذیرش سرمایه گذاري و توسعه انرژي هاي تجدیدپذیر در 
راستاي آینده سبز و فراگیر انرژي در کشور اعلام آمادگی 

کرد. 
علی اکبر محرابیان در دومین اجلاس وزرای انرژی در 
کشــور چین با موضوع »آینده ســبز و فراگیر انرژي« که 
به صورت ویدئوکنفرانسی برگزار شد، اظهار کرد: بی تردید 
غلبــه بر چالش های جهــان در قــرن ۲۱، نیازمند چند 
جانبه گرایــی،  احترام به حقوق بین الملل، اصلاح نهادهای 
حاکمیــت سیاســی و اقتصادی و توســعه همکاری های 
بین المللــی اســت.وی اضافه کرد: امروزه پیشــرفت های 
علمی و فناوری، تأثیرگسترده ای بر فرایند رشد اقتصادی 
و توسعه پایدار گذاشته و موجب ارتقای مراودات فرهنگی،  
اجتماعی، تجاری و توسعه سرمایه گذاری میان کشورهای 
جهان شــده است.وزیر نیرو با اشاره به موضوع انرژي سبز 
خاطرنشــان کرد: در جایی که اقتصاد نقش برجسته تری 
نسبت به هر زمان دیگری پیدا کرده و ژئواکونومی انرژی 
فصل نوینی در جهان گشوده است؛ انرژي سبز نیز صرف 

نظــر از ملاحظات زیســت محیطي، اهمیــت اقتصادي 
یافته و به کارگیری کلمه ســبز در کنــار منابع انرژي؛ با 
کاهش تولید دي اکســید کربن، هماهنگی با محیط و عدم 
آلودگي هاي زیست محیطي مترادف شده است.محرابیان، 
صنعــت برق را یکی از زیرســاخت های حیاتی و بنیادین 
سایر صنایع دانست و تصریح کرد: این صنعت نقش مهمی 
در توســعه صنعتی و اقتصادی کشورها، به دلیل ضرورت 
نیاز بــه آن در فرآیند تولید کالا و محصولات و در نهایت 
تولید ناخالص داخلی ایفا می کند.وی با بیان اینکه انرژی 
برق، ضمن آنکه ســبب رشد کیفی زندگی مردم می شود، 
رابطه مســتقیمی با توســعه پایدار، رونق و افزایش تولید 
در جوامــع مختلف دارد، افزود: در ایــن میان در صحنه 
جهانی نیز حرکت از ســمت استفاده از انرژی های فسیلی 
براي تولید برق به ســمت انرژي هاي تجدیدپذیر، به دلیل 
ملاحظات زیســت محیطی شــدت گرفته و سبب توسعه 

و افزایش ســهم سبد انرژی کشــورهای مختلف از انرژی 
برق پاک و تجدیدپذیر شــده که همیــن عامل به دلیل 
بهره مندی از ظرفیت های تحقیق و توسعه جهانی، منجر 
به خلق فناوری های نوین و رشــد و توســعه صنعت برق 
طی چند دهه اخیر شــده اســت.وزیر نیرو خاطرنشــان 
کرد: جمهوری اســلامی ایران، همانند ســایر کشورهای 
مسئولیت پذیر به موضوع کاهش انتشار گازهای گلخانه ای 
و سازگاری با تغییرات اقلیمی احترام گذاشته و به دنبال 

جهان ایده آل و عاری از هرگونه آلودگي  است. 
بــه همین دلیل نیــز با دارا بودن ذخایــر غنی انرژی 
فســیلی و تجدیدپذیر، از ســرمایه ها و سرمایه گذاران در 
زمینــه انرژی های پاک یا ســبز حمایت کــرده و آن را 
در اولویت قرار داده اســت.به گفتــه محرابیان، ظرفیت 
حقیقی ایــران برای تولید انرژی تجدیدپذیر به واســطه 
بافت و موقعیت جغرافیایی آن بســیار بالاســت و حجم 

تولید انرژی تجدیدپذیر در ایران طی ســال های اخیر رو 
به افزایش گذاشته اســت.وی با بیان اینکه دولت کنونی 
ایران برنامه ای چهار ســاله برای افزایش ۱٠ هزار مگاواتی 
انرژی هــای تجدیدپذیــر دارد، تاکید کرد: بازار توســعه 
انرژی هــای تجدیدپذیر ایران، با اتکا به پتانســیل بالای 
منابــع انرژی های تجدیدپذیر اعم از خورشــیدی، بادی، 
زیست توده، زمین گرمایی، از طریق امکان عقد قراردادهای 
بلندمدت با نرخ های تشــویقی، بازار بســیار جذابی برای 
ســرمایه گذاران اســت.وزیر نیرو ادامه داد: ایران از قانون 
تشویق و حمایت از سرمایه گذاری خارجی برخوردار بوده 
و فرصت اقتصادی مناســبی برای ســرمایه گذاران حوزه 
تجدیدپذیر برای ایجاد مزارع تجدیدپذیر فراهم کرده که 
در صورت نیاز می توان آن را در جلســات تخصصی بیشتر 
تشــریح کرد.محرابیان در پایان، آمادگــي ایران را براي 
پذیرش ســرمایه گذاري در توسعه انرژي هاي تجدیدپذیر 
در راستاي آینده ســبز و فراگیر انرژي اعلام کرد.در این 
اجلاس بیش از ۱۵ تن از وزرا و مقامات انرژی کشورهای 
مختلف از جمله عربســتان، آذربایجان، الجزایر، پاکستان، 

کوبا و صربستان حضور داشتند.

گروه شهرســتانها: مدیرعامل شــرکت آب و فاضــلاب آذربایجــان غربی از 
برخورداری بیس از ۱۱۶هزار مشــترک اســتان از معافیت های طــرح امید آب در 
۶ ماهه نخســت ســال جاری خبر داد. لطیف خوش ســیرت با بیان اینکه در طرح 
امیدآب، مشــترکین با مصرف یک تا شــش مترمکعب در ماه مشمول این طرح می 

شــوند، اظهار داشــت: در این مدت، تعداد ۱۱۶ هزار و ۷۳۴ مشترک با صرفه جویی 
ومدیریت مصرف آب، مشــمول این طرح شده اند.وی میزان مبلغ معافیت این تعداد 
 مشــترک آب از طرح امیــد آب را ۹ میلیارد و ۳۶۷ میلیــون و۲۹۵هزارو۶۱۵ ریال

 اعلام کرد.

قهر طبیعت، سفره زندگی وحوش نایبندان را خالی کرده است

تیغ خشکسالی روی گردن بزرگترین پناهگاه حیات وحش خاورمیانه 

مواجهه ۳ هزار نفر از اهالی»زمکان« کرمانشاه با تنش بی آبی

آمادگی ایران برای پذیرش سرمایه گذاری
 در توسعه انرژی های تجدیدپذیر

برخورداری بیش از 116هزار مشترک
 استان آذربایجان غربی 

از معافیت های طرح امید آب 

خزر تا خراسان درانتظار سوت قطار
پروژه ریلی گرگان-مشــهد سال 
۸۹ کلنــگ زنی شــده و ســال ها 
کاغذ  روی  مختلــف  بهانه هــای  به 
مانده،لذا اهالی گلســتان و خراسان 
از دولــت جهادی تحقق این وعده را 
خواستار هســتند، وعده ای که آثار 
مهر،  گزارش  دارد.به  بسیاری  مثبت 
برخورداری گلستان از پتانسیل های متعدد در حوزه خدمات و همچنین وجود 
ظرفیت های بزرگ گردشــگری در کنار واقع شدن در مسیر ترانزیتی غرب به 
شــرق کشور و دسترســی مرزی به کشورهای مشــترک المنافع، این استان 
شــمالی را به یکی از مناطق مهم کشور تبدیل کرده است.همه این ویژگی ها 
سبب شــده تا توسعه راه ها و مســیرهای تجاری و گردشگری به عنوان یک 
شرط مهم در تحقق توســعه مد نظر مسئولان و کارشناسان قرار گیرد.بیش 
از ۱٠ ســال اســت مدیران اجرایی کشــور با در نظر گرفتن این پتانسیل ها 
طرح راه اندازی مســیر ریلی گرگان - مشــهد را در یکی از سفرهای استانی 
به گرگان مطرح کردند تا با کامل شــدن مســیر ریلی شمال- مشهد زمینه 
توســعه فعالیت های گردشــگری و افزایش تبادلات کالا از مسیر ریلی فراهم 
شود.ســاخت این مســیر ریلی از ســال ۱۳۸۹ آغاز ولی با وجود کلنگ زنی 
چندباره به دلایل مختلف متوقف شد.براساس برآورد مدیران پروژه این مسیر 
ظرفیت حمل بار تا ۱.۶ میلیون تن و ظرفیت جابجایی سالانه تا چهار میلیون 
مســافر را دارد.ایمن بودن مســیر ریلی، کم هزینه بودن جابجایی نسبت به 
مســیرهای هوایی و جاده ای و انتقال آسان کالا از جمله مزیت های این دالان 
تجاری بوده که لازم اســت، متولیان، اجرای آن را پیگیری کنند.در سال های 
نخســت مطرح شدن این پروژه مدیران اجرایی کشور توانستند با یک شرکت 
چینی برای اجرای آن به توافق برســند اما تشدید تحریم های مالی سبب شد 

سرمایه گذاران چینی این پروژه، نسبت به اجرای آن دچار مشکل شوند.
طی این مدت برخی از شــرکت های بزرگ عمرانی کشور هم پیشنهاداتی 
برای تأمین بخشــی از ســرمایه گذاری مورد نیاز این پروژه مطرح کردند اما 
تاکنــون این پروژه ابتر مانده و در حوزه اجرایی هیچ گامی برداشــته نشــده 
است.طی سفرهای متعدد رؤسای جمهور و وزرای راه و شهرسازی به گلستان 
در خصــوص این پروژه اظهار نظر شــد و علیرغم اینکه این پروژه چندین بار 
کلنگ زنی شــده اما گره های آن باز نشــده اســت.وزیر راه و شهرسازی وقت 
در ســفر به گلستان در اســفندماه ۹۹ در خصوص این پروژه گفت: راه آهن 
گرگان- مشــهد پروژه مهمی اســت که تلاش کرده ایم بــه همراه پروژه های 
بزرگی که آثار اجتماعی قابل ملاحظه ای در کشور دارند در اولویت قرار بگیرد.
محمد اســلامی با بیان اینکه اعتبار این پروژه از بازار ســرمایه تأمین خواهد 
شد، توضیح داد: هم اکنون وارد مسائل حقوقی و مالی این پروژه شده ایم که 
امیدواریم با فراخوان برای جذب پیمانکار، عملیات اجرایی آن آغاز شــود.وزیر 
راه و شهرســازی گفت: این پروژه پنج ساله بوده و اگر وقفه مالی ایجاد نشود 

در موعد مقرر تحویل داده خواهد شد.
امــا از زمان اعلام این مباحــث تاکنون اقدامی در مــورد این پروژه روی 
نداده است.مدیرکل راه آهن شمال شــرق ۲ در این خصوص به خبرنگار مهر 
گفت: پروژه های احداث راه آهن جزو پروژه های معاونت ساخت و توسعه راه ها 
بــوده و ما بهره بردار هستیم.محســن اعتماد افزود: مــا پیگیر پروژه راه آهن 
گرگان- مشــهد بوده و چندین بار برای آن جلسه گذاشتیم و از مشاور طرح، 
مدیــر پروژه و معاونت ســاخت راه ها برای رفع موانــع آن دعوت کرده ایم تا 
زودتر عملیات اجرایی آن آغاز شود.وی بیان کرد: این مسیر ریلی بسیار حائز 
اهمیت بوده و ســالیانه مسافران زیادی در مسیر گرگان به مشهد هستند که 
می توانند از این راه اســتفاده کنند.اعتماد اضافه کرد: برآورد شده سالیانه سه 
میلیون نفر توســط این مسیر جابجا شــوند.مدیرکل راه آهن شمال شرق ۲ 
گفت: هم اکنون مردم با خودرو و هواپیما به مشهد مقدس سفر می کنند و با 
احداث مســیر ریلی بسیاری از مشکلات برطرف خواهد شد.وی با بیان اینکه 
امروزه مزایای راه آهن برای همه روشــن است، ادامه داد: راه آهن یک بیستم 
جاده، آلاینده ســوختی و محیط زیســتی دارد و از لحاظ ایمنی هم با جاده 
قابل مقایســه نیست.اعتماد با اشاره به اینکه راه آهن یک هفتم جاده سوخت 
مصرف می کند، اضافه کرد: فضایی که خط ریلی اشــغال می کند محدود بوده 
و بــا چند متر فضا هــم می توان راه آهن ایجاد کرد.وی بــا توضیح اینکه در 
اســتان های شمالی که تراکم جمعیت زیاد اســت راه آهن مفید است، افزود: 
مردم شــرق گلستان شامل شهرستان هایی کلاله، مراوه تپه رامیان، آزادشهر و 
علی آبادکتول از نعمت راه آهن محروم هستند و با احداث این خط می توانند 

برای تردد بین شهری از آن استفاده کنند.
اعتماد اظهار کرد: تحقق این امر تردد جاده ای را کاهش داده و دسترســی 
مردم را تسهیل می کند و آنها می توانند ارزان تر مسافرت کنند.وی بیان کرد: 
این پروژه توجیه اقتصادی داشته و از سال ۸۹ ردیف اعتباری گرفته ولی هنوز 
عملیاتی نشــده اســت.اعتماد با بیان اینکه در یک سال گذشته پیگیری های 
زیادی در این پروژه انجام داده ایم، گفت: مشــکل فنی خروج ایستگاه گرگان 
به دلیل تأسیســات بالا در مسیر اتوبان گرگان- آق قلا وجود داشت که آن را 
بــا راهکار خلاقانه و با کمترین هزینــه و معارض اجرایی می کنیم. وی گفت: 
از کمیته فنی راه آهن کشــور هم موافقت آن گرفته شــده است و اسناد فنی 
و برآورد این پروژه توســط شرکت توسعه راه ها انجام و هم اکنون آماده رفتن 
به مناقصه و انتخاب پیمانکار اســت.اعتماد اضافه کرد: آستان قدس هم اعلام 
آمادگی کرده تا با یک شرکت خارجی این پروژه را اجرا کند و این امر مستلزم 
آن اســت که مسئولان اســتانی همدل و همزبان با ادبیات واحد این پروژه را 
مطالبه کنند تا در اولویت برنامه هــای دولت قرار گیرد.وی افزود: نمایندگان 
استان، استاندار و نماینده ولی فقیه و مردم باید آن را مطالبه کنند تا همه از 

این موهبت بهره مند شوند.
نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس شــورای اسلامی هم به خبرنگار 
مهر گفت: راه آهن گرگان- مشــهد تا کنون چند بار کلنگ زنی شــده و اقدام 
عملــی برای اجرای آن آغاز نشــده اســت.رمضانعلی ســنگدوینی افزود: در 
جلســه ای که در مجلس به اتفاق نمایندگان اســتان های خراســان رضوی و 
شمالی و مازندران با وزیر سابق در این خصوص داشتیم بیان شد که به دنبال 
ســرمایه گذار هســتند.وی بیان کرد: حدود ۲٠ کیلومتر از این مسیر نقشه 
برداری و مســیریابی شده و باید به دنبال تملک اراضی برای تسهیل در روند 
احداث این جاده باشیم.ســنگدوینی با بیان اینکه مــردم از این پروژه ناامید 
شده اند، گفت: با روی کار آمدن دولت جدید این پروژه را دنبال خواهیم کرد 
و پروژه بســیار حائز اهمیت و موضوعی مهم اســت.به گفته وی این مسیر از 
ســمت خراسان شمالی در بخش های اجرا شــده است.سنگدوینی افزود: این 
کریدور دسترسی استان های مازندران و گلستان را به آسانی به خراسان رضوی 
ممکن خواهد کرد و نیاز به ســرمایه گذار داشته و با بودجه دولتی نمی توان 
آن را اجرا کرد.وی از اعلام آمادگی ۱۵ درصدی حجم ســرمایه گذاری توسط 
 آستان قدس خبر داد و گفت: اجرای این پروژه با همراهی دولت و سرمایه گذار

 ممکن است.
مدیرکل راه و شهرسازی گلستان هم در این خصوص به خبرنگار مهر گفت: 
در خصوص پروژه خط راه آهن گرگان - مشهد اتفاق خاصی نیفتاده و شرکت 
ساخت و توسعه راه ها به وظایف خود عمل کرده است.حسین محبوبی افزود: 
طرف ایرانی در این پروژه مشکلی ندارد و مشکل از سمت شرکت چینی است 
کــه به دلیل تحریم ها و موانع مالی نمی تواند این پروژه را اجرا کند و مشــابه 
این طرح که با شــرکت های چینی در کشور داشته ایم، همه متوقف هستند.

وی بیان کرد: آســتان قدس هم اعلام آمادگی کرد تا در این زمینه ورود کند 
اما تاکنون خبر قطعی نداده و آن را به مشخص شدن سهم سرمایه گذار چینی 
موکول کرده است.محبوبی اضافه کرد: مشکل راه آهن گرگان- مشهد، مسأله 
اســتانی و وزارتخانه ای نیست بلکه مسأله مالی است و باید بین ایران و چین 
حل شود.مدیرکل راه و شهرسازی گلستان اضافه کرد: آستان قدس به عنوان 
کارگزار شرکت چینی بوده و اگر تحریم ها برداشته و موانع برطرف شود پروژه 
اجرایی خواهد شــد.وی بیان کرد: برآورد اولیه حجم سرمایه گذاری دو هزار 
میلیارد تومان بود که با توجه به افزایش قیمت ها به بیش از سه هزار میلیارد 
تومان خواهد رســید.محبوبی با رد اینکه این پروژه از سمت خراسان شمالی 
آغاز شــده است، گفت: این مسیر که در حال احداث است بخشی از راه آهن 
مشهد- تهران بوده و جزو این پروژه نیست.مدیرکل راه و شهرسازی گلستان 
بیان کرد: پروژه راه آهن گرگان- مشــهد ۴٠٠ کیلومتر طول داشته که ۲٠٠ 
کیلومتر آن در اســتان گلستان واقع شده است.اجرای پروژه راه آهن گرگان- 
مشــهد علاوه بر ثمرات اقتصادی، گردشــگری و توریســتی در حفظ محیط 
زیست هم نقش بســزایی خواهد داشت لذا گلستانی ها از دولتمردان جهادی 
انتظار دارند تا با اتکا به پتانسیل های داخلی و بهره مندی از ظرفیت های مالی 
موجود در بدنه کشور مقدمات اجرا و اتمام این خواسته دیرین اهالی شمال و 

خراسان رضوی و شمالی را فراهم کنند.

گزارش

همه شهرهای گیلان
 دوباره از آبی به زرد تغییر یافتند

پزشکی  علوم  دانشگاه  سخنگوی 
گیلان گفت: ۲ شــهر وضعیت آبی 
کرونایــی گیلان زرد شــدند، همه 
شــهر های گیــلان در وضعیت زرد 
ایلنا  دارد.بــه گزارش  قرار  کرونایی 
از رشت،ســخنگوی دانشــگاه علوم 
پزشــکی گیــلان امروز گفــت : ۲ 
شــهر املش و رضوانشــهر که تا دیروز در وضعیت آبی کرونایی قرار داشتند 
امروز با افزایش بیماران بســتری مبتلا به کرونا به وضعیت زرد تغییر کردند.
دکتــر مهرابیان گفت : در حال حاضر همه شــهر های گیلان در وضعیت زرد 
کرونایی قرار دارند و هیچ شــهری نارنجی و قرمز نیست.وی گفت : اگر مردم 
به بهانه زدن واکســن دستورالعمل های بهداشــتی را رعایت نکنند و از زدن 
ماســک خودداری کنند متاســفانه با افزایش بیماران بستری مبتلا به کرونا 
در بیمارســتان ها ، شاهد تغییر رنگ کرونایی این اســتان به نارنجی و قرمز 

خواهیم بود.

 
آگهی اعلان نظریه کمیسیون تشخیص ماده 12 قانون زمین شهری

کمیســیون تشــخیص موضوع ماده 12 قانون شهری در استان کردستان به موجب نظریه مندرج در جدول ذیل بایر )ب-ا-ی-ر( اعلام نموده است لذا باتوجه به عدم دسترسی به مالکین و 
به استناد مصوبه مورخ 70/11/23 مجمع تشخیص مصلحت نظام مراتب در دو نوبت و به فاصله ده روز به اطلاع مالکین و صاحبان حقوق قانونی می رساند در صورت اعتراض به نظریه صادره 

اعتراض خود را حداکثر ظرف مدت سه ماه از تاریخ انتشار آخرین آگهی به مراجع صالحه قضایی تقدیم دارند در صورت عدم اعتراض در فرجه زمانی یاد شده نظریه به صادره قطعی است.

مساحت محل وقوعتاریخنوعیت شماره رای
)متر مربع(

نقاطYXپلاک ثبتی

۳۸۹۸۹۳۸.۶۳۶۸۳۹۸۶.۹۳۱

۳۸۹۸۹۳۶.۵۲۶۸۳۹۷۴.۳۸۲

۱۴٠٠/۷/۱۷غیرموات۱۷۹۹
)سنندج 

۱۴٠۹.۱۶سرنجیانه علیا(
واقع در قسمتی از پلاک 

ثبتی ۲۷۲۱اصلی
۳۸۹۹٠۴۸.۹٠۶۸۳۶۶۶.۶۱۳

۳۸۹۹٠۴۷.۳۲۶۸۳۹۷۹.۵۲۴

مساحت )متر محل وقوعتاریخنوعیتشماره رای
مربع(

پلاک ثبتی
Y             Xنقاط

۳۸۹۸۹۴٠.۳۴۶۸۴٠٠٠.٠۲۱

۳۸۹۸۹۴۳.۱۲۶۸۴٠۲٠.٠٠۲

سنندج ۱۴٠٠/۷/۱۷غیرموات۱۸٠٠
)سرنجیانه علیا(

واقع در قسمتی از پلاک ۱۴٠۹
ثبتی ۲۷۲۱اصلی

۳۸۹۹٠٠۴.۱۹۶۸۴٠۱۵.۷۴۳

۳۸۹۹٠۴۵.۳٠۶۸۳۹۹۲.۸۳۴

هیمن محمدی بهرام  - سرپرست معاونت املاک و حقوقی

شماره م الف: 1988

تاریخ انتشار نوبت اول: 1400/7/24        تاریخ انتشار نوبت دوم: 1400/8/3

)نوبت دوم(


